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17.11.2017 

 

I medfør af § 37 i Forretningsorden for Inatsisartut fremsætter jeg hermed følgende 

spørgsmål til Naalakkersuisut: 

 

Spørgsmål: 

 

1. Er der nogen der på de gymnasielle uddannelser har  haft Niveau A i grønlandsk og 

fået eksamen heri, som er startet på Universitetet? 

 

2. Er der nogen der på de gymnasielle uddannelser har  haft Niveau A i grønlandsk, og 

ikke fået eksamen heri, som er startet på Universitetet? 

 

3. Af dem der har været på de gymnasielle uddannelser og har haft Niveau A i 

grønlandsk og gået til eksamen heri, hvor mange af disse er da optaget på 

Ilisimatusarfik? 

 

4. Af dem der har været på de gymnasielle uddannelser og har haft Niveau A i 

grønlandsk og ikke er gået til eksamen heri, hvor mange af disse er da optaget på 

Ilisimatusarfik? 

 

5. De der på gymnasierne har grønlandsk på niveau A, og som ikke er gået til eksamen 

heri, men som har fået en studentereksamen får disse særlig tilladelse til, at komme ind 

ved ansøgningsprocedurerne?  

 

6. Har Naalakkersuisut i tankerne, at forbedre forholdende for grønlandsksprogedes 

vilkår på Ilisimatusarfik? 

 

7. Har Naalakkersuisut i tankerne, at kunne få flere grønlandsksprogede ind på 

Ilisimatusarfik således, at man baner vejen for, at de dansksprogede får bedre 

mulighed for, at læse på de danske universiteter. 

 

8. Har Naalakkersuisut i tankerne, at man på de gymnasielle uddannelser får mulighed 

for, at kunne tage gymnasiale supplerings kurser? 

 

(Laura Táunâjik, Siumut) 
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Begrundelse 

 

Jeg er interesseret i, at få oplyst hvorvidt Ilisimatusarfik optager studerende alt efter om ansøgerne 

er godt dansksprogede, eller om man optager studerende alt efter om ansøgerne har gode 

grønlandskkundskaber.  

 

Når jeg er interesseret i denne problemstilling hænger det sammen med, at jeg indimellem snakker 

med unge mennesker, der overvejende er grønlandsksprogede og hvor disse afvises på 

Ilisimatusarfik. 

 

Vi er godt klar over, at der er nogle der ikke kommer videre efter endt folkeskole, men jeg er 

oprigtigt alvorligt bekymret over, at ansøgere der kommer med en GU baggrund hvor de er 

overvejende grønlandsksprogede og ellers er interesserede i at blive optaget på Ilisimatusarfik, men 

mange kommer end ikke videre men går blot i stå.  

 

Jeg møder indimellem grønlandsksprogede, som ellers har søgt Ilisimatusarfik, og som har fået 

afslag, men hvor de faktisk bliver optaget på danske universiteter. Man kan ikke lade være at undre 

sig over, at vore unge landsmænd som gerne vil dygtiggøre sig, ikke bare kan bruge deres 

modersmål i deres eget land og stoppes af Ilisimatusarfik.  

 

Det er meget tankevækkende og betænkeligt, at unge grønlændere kun kan spise af kundskabens træ 

hvis de kan dansk samtidig med, at det formedelst er de unge, der taler bedst dansk der får de bedste 

muligheder. De elever der kun taler dansk giver vi langt bedre muligheder fordi de ikke behøver at 

gå til eksamen i grønlandsk. Men omvendt så giver vi ikke de grønlandsksprogede elever mulighed 

for at fjerne et hovedfag. 

 

Jeg ønsker at mit spørgsmål besvares indenfor 10 på hinanden følgende arbejdsdage. 


